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Oœwiadczenie skierowane do ministra rolnictwa i rozwoju wsi Marka Sawickiego

Jako senator ziemi radomskiej proszê o wyjaœnienie kwestii ceny skupu jab³ek przemys³owych, gdy¿
sadownicy z powiatów grójeckiego, bia³obrzeskiego, lipskiego i kozienickiego zwracali siê z proœb¹ o in-
terwencjê w sprawie wyj¹tkowo niskich cen skupu jab³ek oferowanych przez zak³ady przetwórcze i pun-
kty skupu owoców.

Jeszcze kilka tygodni temu kilogram jab³ek przemys³owych kosztowa³ powy¿ej 20 gr, ale patrz¹c obe-
cnie na ceny w skupie, mo¿na siê spodziewaæ, ¿e spadn¹ one poni¿ej 18 gr. Aktualnie w g³ównej mierze
skupowane s¹ jab³ka przemys³owe przeznaczane do produkcji koncentratu. Rolnicy dostarczaj¹ do
przetwórni i punktów skupu swój zbiór w szczycie produkcji jesiennej. Dostawy jab³ek s¹ znaczne, a ich
cena systematycznie spada. Nale¿y w tym miejscu zaznaczyæ, ¿e w miarê op³acalna cena za jab³ka prze-
mys³owe to oko³o 30 gr za kilogram. Jest ona uznawana za minimum gwarantuj¹ce zwrot kosztów pro-
dukcji. Niestety wiêkszoœæ zak³adów przetwórczych jest w rêkach zagranicznych koncernów, którym nie
zale¿y na dobrej kondycji polskiego sadownictwa. Bran¿owy portal internetowy www.sadowni-
ctwo.com.pl przedstawia wprost opiniê, ¿e „przetwórcy chc¹ po prostu otrzymaæ owoce za bezcen”.

Przedstawiciele firm przetwarzaj¹cych jab³ka na koncentrat twierdz¹, ¿e spadek cen skupu powodu-
je sytuacja na œwiatowym rynku. Krajowa Unia Producentów Soków wyjaœnia, ¿e odbiorcy koncentratu
jab³kowego chc¹ kupowaæ ten produkt tanio. Niepokoj¹ce jest to, ¿e wed³ug zak³adów przetwórczych sy-
tuacja na œwiatowych rynkach wcale siê nie poprawi, bo zapotrzebowanie na koncentrat jab³kowy nie
roœnie. Mo¿e to doprowadziæ czêœæ gospodarstw sadowniczych na skraj bankructwa, poniewa¿ maj¹
one do sp³acenia spore kredyty inwestycyjne, a dla wielu produkcja sadownicza jest jedynym sposobem
zarobkowania.

W zwi¹zku z tym zwracam siê z proœb¹ o udzielenie odpowiedzi na nastêpuj¹ce pytania:
1. Czy rz¹d podj¹³ dzia³ania maj¹ce na celu blokadê importu koncentratu jab³kowego do Polski w ro-

ku 2009?
2. W jaki sposób rz¹d zamierza wspomagaæ krajowych producentów jab³ek?
3. Co rz¹d zamierza uczyniæ, aby unikn¹æ dramatycznej sytuacji w przedmiotowej sprawie w bie-

¿¹cym roku?
4. Czy koncentrat sprowadzany spoza Unii Europejskiej (zw³aszcza z Chin) spe³nia wszystkie wymogi

jakoœciowe?
5. Czy wiadomo, który z zak³adów produkuj¹cych soki jab³kowe w kraju u¿ywa do swojej produkcji

tylko krajowego surowca?
6. Czy rz¹d przewiduje jakieœ kampanie promocyjne zmierzaj¹ce do zwiêkszenia spo¿ycia soków ja-

b³kowych, ale produkowanych z rodzimego surowca, a nie z pochodz¹cego z importu?
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